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     Světové události

Generální konference pro míry a váhy na svém 26. zasedání v listopadu ve 

Versailles schválila změnu definic základních jednotek soustavy SI, která vstoupí 

v platnost 20. května 2019.

         Evropa

Na Slovensku došlo 21. února k vraždě novináře Jána Kuciaka a jeho přítelkyně 

Martiny Kušnírové. Demonstrace, které byly touto událostí vyvolané, vedly k 

pádu vlády Roberta Fica.

Lesní požáry v Řecku v červenci způsobily smrt nejméně 90 osob. Východně od 

Athén vyhořelo celé letovisko Mati.

      Česko

V lednu se konala volba prezidenta České republiky. V prvním kole vyhrál Miloš 

Zeman (38,56% ), na 2. místě byl Jiří Drahoš (26,6%).  Účastnilo se necelých 62 

% voličů. Ve 2. kole vyhrál Miloš Zeman (51,36%). 

V červnu prezident jmenoval druhou vládu premiéra Andreje Babiše. Volby do 

zastupitelstev obcí a první kolo voleb do Senátu se konaly 5. - 6. října, druhé 

kolo voleb do Senátu se konalo 12. - 13. října.

U příležitosti 100. výročí vzniku Československa byla po rekonstrukci otevřena 

27. října historická budova Národního muzea. Oslavy 100. výročí vzniku 

Československa proběhly 28. října, slavilo se pouze v Česku, na Slovensku výročí 

vzniku společného státu téměř nebylo připomínáno.

Výbuch metanu v prosinci v Dole ČSM ve Stonavě na Karvinsku zavinil smrt 13 

horníků.

     Politický život v obci, správa obce

V prvním kole prezidentských voleb vyhrál v obci Miloš Zeman se 129 hlasy, na 

2. místě byl Jiří Drahoš se 120 hlasy a na 3. místě Michal Horáček s 53 hlasy.  Ve 

2. kole v obci zvítězil Jiří Drahoš s 234 hlasy, Miloš Zeman získal 203 hlasy.



V říjnu se konaly volby do obvodního zastupitelstva. Sdružení PRO Malesice a 

Dolní Vlkýš získalo 48,5 % hlasů a 5 mandátů, čili nadpoloviční většinu v 

obvodním zastupitelstvu, KDU-ČSL 33,1 % a 3 mandáty, ANO 2011 získalo 

10,3% hlasů a 1 mandát, bez zisku mandátu zůstalo Sdružení nezávislých 

kandidátů pro Malesice a Dolní Vlkýš. Nově zvolenými zastupiteli se stali za 

vítězné sdružení Bc. Aleš Tolar (187 hlasů), Mgr. Jiří Vaňourek (181 hlasů), 

Lenka Panýrková (180 hlasů), Petr Pospíšil (175 hlasů) a Jaroslav Svoboda (187 

hlasů), za KDU-ČSL Ing. Miroslav Cudlman (129 hlasů), Monika Holá (137 hlasů) 

a Ing. Zdeněk Hejsek (114 hlasů). Za ANO 2011 se stal zastupitelem Ing. 

Slavomír Tomčák (48 hlasů), který se však jako zaměstnanec Magistrátu města 

Plzně ocitl ve střetu zájmů, a proto rezignoval. Místo něho stal zastupitelem 

první náhradník Vladimír Vildman (44 hlasy).  Z 662 registrovaných voličů se 

zúčastnilo voleb 384 osob.

Ve volbách do městského zastupitelstva získaly v obvodu hlasy 14 stran a 

uskupení z 15 kandidujících. Nejvíce hlasů získala volební strana Pro Plzeň 

(4029), následovaly Občanská demokratická strana (2714) a ANO 2011 (2447). 

Celoměstské výsledky se podstatně lišily v tom, že volební strana Pro Plzeň 

nezískala žádný mandát. Po 13 mandátech získaly ANO 2011 a ODS, dále uspěla 

Česká pirátská strana (7 mandátů), TOP 09 (4), KDU-ČSL (4), ČSSD (3) a KSČM 

(3). Koalici utvořily ANO 2011, ODS, TOP 09 a ČSSD, primátorem města Plzně se 

stal Martin Baxa z ODS, který získal nejvíce preferenčních hlasů. 

Nově zvolení zastupitelé obvodu se sešli na ustavujícím zasedání 2. listopadu. 

Starostou byl zvolen Bc. Aleš Tolar a místostarostou Mgr. Jiří Vaňourek. Kromě 

výborů finančního a kontrolního byly navíc ustanoveny výbory občanský a 

osadní pro Dolní Vlkýš. Předsedou finančního výboru byl zvolen Petr Pospíšil, 

členy Zdeněk Hejsek a Jaroslav Svoboda, předsedou kontrolního výboru 

Slavomír Tomčák, nahrazen Vladimírem Vildmanem, členy Miroslav Cudlman a 

Martin Chochola. Nově ustavený občanský výbor dostal za úkol koordinovat 

činnost všech zájmových spolků a pořádat společné akce, předsedkyní byla 

zvolena Lenka Panýrková, členy Martin Elhota, Miroslava Michaláková, 

František Otýs a Věra Pajerová. Předsedou osadního výboru Dolní Vlkýš byl 

zvolen Pavel Kletečka, členy Libor Částka a Gabriela Gebertová.



V létě odešla do starobní penze tajemnice úřadu městského obvodu paní 

Naděžda Červená, která tuto funkci vykonávala od roku 2003. Na její místo byl 

vybrán ve výběrovém řízení Ing. Vít Hejtmánek. 

Výše rozpočtu na rok 2018 byla 8.696.000 Kč, přebytek za rok 2017 činil 

2.413.528 Kč a po jeho započtení do fondu rezerv a rozvoje obvodu činila 

celková výše tohoto fondu 8.652.147 Kč.

     Společenský život v obci

Obvodní úřad nadále spolupracoval při organizování společenského života se 

zájmovými organizacemi působícími v obci. Konaly se tradiční akce, kterými 

byly velikonoční a vánoční posezení a tvoření, oslava Dne matek, vítání občánků 

a dvojí setkání s jubilujícími občany. Pro děti byla uspořádána Malesická pouť, 

oslava Mezinárodního dne dětí a Mikulášská nadílka.      

V květnu uspořádal obvodní úřad autobusový zájezd do Prahy do Divadla 

Hibernia na muzikál Mefisto a v listopadu na muzikál Doktor Ox.

V létě se 18. 8. konal již 18. ročník oblíbené Neckyády pořádané křimickými 

rybáři. Od malesického jezu se vydalo na plavbu do Křimic dvanáct plavidel. 

Před startem jedno z nich, malesické "Country" plavidlo, předvedlo taneční 

vystoupení s nafukovacími pannami, při vyhlašování výsledků v Křimicích pak 

obsadilo druhé místo.

Plzeňský kraj věnoval všem obcím v kraji lípy, aby mohly být slavnostně 

vysazeny u příležitosti k 100. výročí vzniku Československa. Jedna z těchto lip 

byla zasazena k datu výročí na návsi v Dolním Vlkýši  a dvě až 17. listopadu na 

začátku nové cyklostezky z Malesic do Radčic. Akce v Malesicích se zúčastnilo 

60 dospělých a dětí, pro ty, kteří přiložili ruku k dílu, bylo zajištěno malé 

občerstvení.

     Oslava Vánoc doznala změny. Vánoční strom, který byl od pádu 

komunistického režimu stavěn v dolní části Malesické návsi vedle autobusové 

zastávky, byl přemístěn do Malesického dvora a slavnostně rozsvícen v neděli 9. 

prosince. Rozsvícení bylo nově doprovázeno vánočním koncertem, jehož se 

zúčastnily děti z mateřské školky v Malesicích a ze základní školy v Chotíkově, 

na závěr vystoupila Světlana Nálepková s francouzskými šansony. Na Štědrý 

den k večeru se občané sešli u sochy sv. Jana Nepomuckého, kromě zpívání 



koled se rozdávalo světlo z Betléma a došlo i na společný vánoční přípitek 

svařeným vínem. Štědrovečerní mše se konala v kostele sv. Jiří ve 20.30 hodin. 

Všichni občané obvodu dostali od městského obvodu dárek v podobě 

stokorunové poukázky na vánočního kapra, kterou mohli uplatnit při nákupu 

kapra u rybářů místní organizace Českého rybářského svazu v Křimicích.

Nadále se rozvíjely dobré vztahy s římskokatolickou farností.   V předvečer 

svátku svatého Josefa 18. března požehnal místní kněz novému kříži, který byl v 

roce 2017 vztyčen na místě zvaném U Sv. Josefa. V červnu odsouhlasilo 

zastupitelstvo příspěvek na rekonstrukci elektroinstalace v kostele sv. Jiří ve 

výši 20.000,- Kč. Od roku 2010 jsou Malesice součástí římskokatolické farnosti 

Plzeň-Západ se sídlem v Křimické ulici č. 73 v Plzni - Skvrňanech a bývalý farní 

kostel sv. Jiří je kostelem filiálním.

O dění v obci čtyřikrát  ročně informovala Devítka: Zpravodaj Městského 

obvodu Plzeň 9 – Malesice, která vycházela jak v tištěné podobě, tak na webové 

stránce obvodu. Noví zastupitelé rozšířili informování občanů zřízením adresy 

@PlzenMalesice na facebooku.

 Občanský spolek Plzeň9, z.s., se zaměřoval na podporu společenského života v 

obci, na pořádání jazykových a sportovních kroužků a akcí zaměřených hlavně 

na rodiny s dětmi. Na Nový rok se konal tradiční novoroční výšlap, v únoru 

osmý ročník maškarního plesu pro děti a v březnu první malesická 

retrodiskotéka. Společně s dobrovolnými hasiči byla postavena májka na 

pozemku hasičské zbrojnice a koncem května se konal v Malesickém dvoře Den 

sousedů se společnou sousedskou večeří a divadelním představením pro děti. 

V září proběhl sedmý ročník Jarmarčení s ukázkami řemesel, v říjnu Drakiáda 

doplněná o Dýňování a v listopadu lampiónový průvod. 17. listopadu se konala 

druhá malesická retrodiskotéka. Na svoji činnost obdržel spolek od obvodního 

zastupitelstva 75.000 Kč.

Turistický oddíl mládeže Skřítci se dále rozrůstal. Probíhaly pravidelné úterní 

schůzky v klubovně, sobotní výlety se konaly například na Křížový vrch u 

Chotěšova, nebo na záchrannou stanici živočichů ve Spáleném Poříčí. O 

prázdninách strávili členové společně týden na stanovém táboře v Třemešném 

pod Přimdou, pak se starší členové oddílu vydali na putování po Českém lese, 



nazvaném "Posvejch 2018". Na svoji činnost oddíl obdržel od obvodního 

zastupitelstva 25.000 Kč.

      Tělovýchovná jednota Sokol

V tělovýchovné jednotě působily oddíly turistický a fotbalový. Turistický oddíl 

uspořádal několik, převážně pěších výletů.  Fotbalový oddíl působil již třetí 

sezónu v krajské soutěži. Během předcházejících dvou let vzniklo ještě mužstvo 

B, které hrálo městskou soutěž.  Fotbalovému oddílu se v první polovině sezóny 

2018-2019 ve fotbalové lize zpočátku nedařilo, ale v závěru roku dosáhl na šest 

vítězství v řadě. Bohužel se však již více než patnáct let nedaří najít dostatek 

zájemců, aby mohly být založeny a udrženy v chodu oddíly pro mládež a dorost.

K provozu areálu a hřiště sloužil nejen příspěvek od obvodního zastupitelstva 

(90.000 Kč), ale i od sportovní komise magistrátu a sponzorské dary. Hřiště bylo 

zapůjčováno jak oddílu TOM Skřítci, tak pro akce úřadu městského obvodu, 

hlavně pro oslavu Mezinárodního dne dětí.  V únoru uspořádala tělovýchovná 

jednota v Malesickém dvoře sokolský bál.

Myslivecký spolek Malesice získal od obvodního zastupitelstva příspěvek ve 

výši 27.000 Kč na obnovu stavů drobné zvěře. Myslivci ulovili 12 kusů srnčí 

zvěře, 15 kusů jelenů sika, 6 kusů prasete divokého, 52 kusů bažantího kohouta 

a 5 lišek.

      Sbor dobrovolných hasičů  

Po krátkém zkušebním provozu byla v únoru slavnostně otevřena nově 

zrekonstruovaná hasičská zbrojnice. Stavba byla realizována v roce 2017 s 

finanční podporou Ministerstva vnitra ČR a Plzeňského kraje. Slavnostního 

otevření se zúčastnili zástupci všech organizací, které se na stavbě podílely. 

Odpoledne proběhl den otevřených dveří, při kterém dobrovolní hasiči 

prováděli budovou malesické občany.

Činnost Sboru dobrovolných hasičů Malesice byla pestrá. Kromě asistence u 

sedmi požárů se zúčastnili závodů pořádaných u příležitosti 110. výročí SDH 

Vochov, kde obsadili třetí místo, pomáhali obyvatelům s čerpáním vody ze 

studní a v červnu provedli každoroční vyčištění víceúčelové nádrže. Ve 

spolupráci s ostatními občanskými sdruženími dohlíželi na bezpečnost 

veřejných akcí.  



Starostou sboru byl Petr Zíka a velitelem zásahové jednotky Josef Krupa starší. 

   

    Stavební rozvoj obce

Podařilo se prosadit, aby odbor investic magistrátu dále pracoval na projektech 

1. a 2. etapy realizace vodovodu a kanalizace, třebaže vesnická zástavba 

obvodu nesplňovala podmínky pro získání dotace z Evropské unie. Takovým 

projektům dosud město logicky dávalo přednost. 

Nejednotnost zastupitelů v otázce rekonstrukce obytného domu č. p. 40, tzv. 

Schulvereinu, a odpor občanů z ulice Ke Kostelu vedly k uspořádání ankety na 

toto téma. V 2. čísle Devítky vyšel anketní lístek, který vyplnilo pouze 15% 

plnoletých obyvatel (89), z nich 75% s rekonstrukcí souhlasilo. Proto bylo 

rozhodnuto ponechat další řešení tohoto problému na nové zastupitele. 

Předprojektová a projektová dokumentace stály v roce 2018 celkem 504.933 

Kč.

Na základě petice občanů ulice Ke Kostelu vybudovala Správa veřejného statku 

města Plzně na své náklady v této ulici jednostranný chodník navazující na 

chodník před farou na Malesické návsi a končící zvýšenou křižovatkou s ulicemi 

Borovicovou a Ke Sv. Josefu. Kvůli stavbě bylo bohužel nutné vykácet vzrostlé 

stromy, což se občanům nelíbilo, i když součástí projektu byla náhradní 

výsadba.

Další akcí, která podstatně přispěla k bezpečnosti občanů, byla několik let 

připravovaná výstavba jednostranného chodníku v Chotíkovské ulici od 

křižovatky na Dolní Vlkýš až po příjezdovou cestu ke hřbitovu a na skládku. 

Stavba započala koncem roku 2017 a byla ukončena v létě 2018. Výstavbu 

zajišťovala firma Strabag, a. s. Tuto akci financoval městský obvod spolu s 

Plzeňským krajem.

Začátkem října byla zprovozněna nová stezka pro chodce a cyklisty v délce 1,1 

km, která spojila Malesice a Radčice. Vede z ulice Ke Svatému Josefu v 

Malesicích ke kapličce Panny Marie Pomocné v Dolním Kyjově u Radčic. Náklad 

na její vybudování činil 7,17 milionu Kč, z toho většinu uhradilo město Plzeň z 

rozpočtu Správy veřejného statku města Plzně. Stezka navazuje v Kyjovském 

lese na cesty, které město opravilo v roce 2017. Tím došlo ke spojení obou 



obvodů, aniž by chodci a cyklisté byli nuceni využívat frekventovanou krajskou 

silnici. Cesta je 3 metry široká, doplněná po obou stranách půlmetrovou 

nezpevněnou krajnicí, povrch je z asfaltového betonu. Podél stezky jsou dvě 

odpočinková místa s lavičkami, stojanem pro šest kol a odpadkovým košem.

V říjnu byla na udržované ploše u víceúčelové nádrže smontována a 

zabudována posilovací soustava pro dospělé. Akci komplikovala nutnost splnit 

podmínky spojené s výstavbou v povodňové zóně. Byla zde zabudována čtyři 

cvičební zařízení (orbitrek, zdvihadlo, brusle a dvojitá lavice) určená k protažení 

a posílení svalů a úponů dospělých osob. Děti mohou soustavu využívat pouze 

pod dohledem dospělých.

V prosinci byla dokončena obnova chodníku v ulici Ke Mži. Rekonstrukce části 

chodníku v ulici U Potoka odložila Správa veřejného statku města Plzně na rok 

2019.

V Dolním Vlkýši  bylo uskutečněno odvodnění ulice Na Stráži výstavbou dešťové 

kanalizace spojené s výstavbou většího propustku ve spodní části Vlkýšské 

Návsi. Akce byla završena dokončením asfaltového koberce na silnici z Malesic. 

Stavbu financovala Správa veřejného statku města Plzně a Plzeňský kraj.

Stavební úřad vydal 43 stavebních povolení a 21 staveb bylo zkolaudováno. 

  Životní prostředí

Obec stále trápil problém husté dopravy na silnicích vedoucích centrem obce a 

špatné ovzduší způsobené kromě dopravy také topením pevnými palivy. 

Malesické rybníky Dravý I a Dravý II změnily majitele. Od místní organizace 

Českého rybářského svazu Křimice přešly do majetku Západočeského územního 

svazu téhož Českého rybářského svazu. Místní organizace za ně dostala cca 6 

miliónů Kč.  Změnou majitele došlo i ke změně využití, místo chovné funkce by 

měly v budoucnu sloužit k chytání na udici pro rybáře s povolenkou. Po výlovu, 

který proběhl ještě v režii křimických rybářů, neměly být rybníky napuštěny, 

protože nový majitel plánoval jejich vyčištění a napuštění na jaře 2019. 

Vzhledem k poklesu hladiny vody v okolních studních byl nový majitel požádán, 



aby rybníky urychleně napustil. Dle pamětníků byla obvyklá výše výlovu asi 3 

tuny kaprů, rekord činil 4,3 tuny.

Pokles hladiny podzemních vod způsobil 19. 12. uzavření mateřské školy na 

neurčito z důvodu nedostatku vody ve studni. Děti byly převedeny do mateřské 

školy v Radčicích. 

Nedostatek srážek způsobil také úplné vyschnutí rybníku na návsi v Dolním 

Vlkýši.

     

        Obyvatelstvo

K 31. prosinci žilo v Malesicích a Dolním Vlkýši celkem 860 občanů, z toho bylo 

431 žen a 429 mužů, dětí do patnácti let bylo 158.  Samotný Dolní Vlkýš měl 

106 obyvatel. Cizinců dle evidence Ministerstva vnitra ČR bylo 29, z toho 21 

s trvalým pobytem a 8 s přechodným pobytem.  Během roku se narodilo 8 dětí, 

z toho 4 chlapci a 4 děvčata, z toho 3 děti se narodily v Dolním Vlkýši. Zemřela 

jedna žena (Milena Tomášková, 82 let) a dva muži (Ludvík Praveček, 84 let, 

Jaroslav Šlajs, 63 let).  

 

     Bezpečnost

Dle zprávy městské policie ze služebny Skrňany se jednalo o klidný obvod. 

Činnost městských strážníků ze služebny Skvrňany a okrskového strážníka byla 

zaměřena hlavně na preventivní činnost.

     Počasí

Počasí v kraji bylo vzhledem k dlouhodobému průměru 1981-2010 opět teplejší 

o 1,7° C a napršelo pouze 80% srážek.

V lednu byly ranní teploty většinou nad nulou, srážky byly dešťové nebo 

smíšené, celkově byl leden srážkově i teplotně nadnormální. Únor byl nejsušší 

(28%) a nejchladnější (-2,6°C). Nejchladněji bylo 25. - 28. února (-10°C), v ulici U 

Potoka bylo naměřeno -14°C. Březen byl také chladný a suchý. Nejchladnějším 

dnem roku byl 1. březen, kdy v zemědělském provozu ve Vlkýšské ulici bylo -



16°C. Ranní mrazy trvaly až do 5. března a vrátily se ve dnech 17. - 22. března, z 

toho 17. březen doprovázelo slabé celodenní sněžení.

První duben byl mrazivý, se silným větrem a přeháňkami, pak došlo k rychlému 

oteplení, ale sucho přetrvávalo. Teplotní rekordy padaly 13. dubna (22°C), 16. 

duben srážkovou bilanci trochu zlepšil, celodenní déšť, ale další srážky přišly až 

přesně za měsíc 16. května. Od 19. do 22. dubna se teploty pohybovaly v 

rozmezí 26 - 28°C, ale 27. dubna byl ráno přízemní mrazík a jinovatka. Květen a 

červen byly teplotně nadprůměrné, srážkově průměrné. V květnu se odpolední 

teploty pohybovaly kolem 25°C, koncem května přišly vydatné deště, které ale 

celkový deficit nevyrovnaly. Počátkem června pokračovaly teploty kolem 25°C, 

první tropický den roku byl 9. června (30°C), doprovázen bouřkou a deštěm, 

další tropické dny byly 20. a 21. června. 

Léto bylo teplé a suché, v červenci se teploty pohybovaly kolem 25°C , tropické 

dny byly 4. a 5. července (30°C) a pak od 24. července téměř nepřetržitě do 23. 

srpna. Nejvyšší teplota byla naměřena ve dnech od 31. července do 3. srpna 

(35°C), v Řeži u Prahy naměřili 1. srpna 38°C. Průměrná teplotní odchylka v kraji 

byla v červenci +2°C, v srpnu +3°C. Dešťové přeháňky byly slabé, napršelo 

kolem poloviny dlouhodobého normálu. Září bylo srážkově bohatší, teploty 

stoupaly nad 25°C, dne 21. září byl poslední tropický den (30°C), ale hned 25. -

26. září došlo k ochlazení, ráno bylo kolem nuly a jinovatka. Tomu předcházela 

23. září bouře Fabienne, která přinesla déšť, vítr a ochlazení na 16°C, ale na 

Sněžce dosáhl vítr rychlosti 120 km/hod. Počasí tak koncem září odpovídalo 

listopadu.

Říjen byl suchý a teplý, 4. - 18. se vrátilo babí léto, kdy teploty dosahovaly až 

22°C. Dne 30. října padaly teplotní rekordy, v obci bylo naměřeno 18°C, ale 31. 

října klesla teplota na  -1°C. Prvního listopadu pokračovalo ochlazení, ale v 

následujícím období stoupaly ranní teploty nad nulu, výjimku tvořily dny v 

obdobích 16. - 18. listopadu a 28. - 30. listopadu, v druhém jmenovaném 

období ranní teploty klesaly až na -8°C a polední vystoupily maximálně na nulu. 

Listopad byl velice suchý, v kraji spadlo pouze 40% dlouhodobého normálu v 

podobě mrholení nebo slabého sněžení, ale sníh okamžitě roztál. Prosinec byl 

teplý a srážkově bohatý. Vyskytovaly se časté dešťové přeháňky, které při 

ochlazení pod nulu ve dnech 12. - 17. prosince působily náledí, 24. prosince 



byla na Šumavě vyhlášena povodňová pohotovost. O Vánocích byly teploty 

celodenně nad nulou, na Silvestra bylo 7°C a slabý déšť.

15. 7. 2019                                                                               Marie Hálová


